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یــادداشـــت
کمترین فاصله را با توافق داریم

  منتظر هستیم
 تا پاسخ ها را دریافت کنیم 

وزیر خارجه کشورمان با اشاره به اینکه ایران 
منتظر دریافت پاسخ آمریکا است، گفت: هرگاه 
اطمینان پیدا کنیم که همه خطوط قرمزمان 
مورد توجه قرار گرفته و نفع اقتصادی کامل از 
توافق پیش روی ماست، در خصوص مراحل 
بعدی بحث خواهد شد.  حسین امیرعبداللهیان 
در خصوص اما و اگرهای برگزاری نشست 
مشترک برجام در سطح وزرای خارجه، گفت: 
ما نظراتمان را از طریق نماینده اتحادیه اروپا به 
طرف های مقابل ازجمله آمریکا دادیم و منتظر 
هستیم تا پاسخ ها را دریافت کنیم. وزیر امور 
خارجه در حاشیه حضور امروزش در مجلس 
تصریح کرد: ما باید اطمینان پیدا کنیم که همه 
خطوط قرمزمان مورد توجه قرار گرفته است 
و نفع اقتصادی کامل از توافقی که پیش روی 
ماست، خواهیم برد. وی تاکید کرد: چنانچه به 
این نقطه برسیم، در خصوص مراحل بعدی 

بحث خواهد شد. 

نیروی دریایی سپاه  به  حد    تراز 
انقلاب اسلامی رسیده است

رئیس ستاد کل نیرو های مسلح اظهار 
داشت: خدای بزرگ را شاکریم طی چهار سال 
اخیر شاهد پیشرفت ها و ارتقای فوق العاده 
و افتخارآمیز توانمندی های نیروی دریایی 
قدرتمند سپاه بوده ایم، به گونه ای که قدرت 
بازدارندگی جمهوری اسلامی را نسبت به قبل 
ارتقا بخشیده است. سردار سرلشکر محمد 
باقری گفت: بحمدا... نیروی دریایی سپاه که 
دارای سابقه درخشانی از دوران دفاع مقدس 
چه در نبرد با متجاوزان بعثی و چه در مقابله 
متجاوزان آمریکایی در خلیج فارس است، طی 
دهه های گذشته به ویژه در چهار سال اخیر 
روندی رو به رشد داشته و توسعه چشمگیری 
در توان افزایی بخش های گوناگون شناوری، 
موشکی و پهپادی خود رقم زده است. وی با 
تاکید بر اینکه با وجود تحریم و فشار حداکثری 
اسلامی  جمهوری  نظامی  توان  دشمن، 
قدرتمند، فوق العاده و بازدارنده است، گفت: 
امنیتی که ما امروز در خلیج فارس، تنگه هرمز، 
دریای عمان و حفاظت از منافع ملت ایران 
داریم از همه ادوار تاریخی گذشته بهتر است 
و خداوند نعیم را به این جهت خاضعانه شاکر 
هستیم. باقری تصریح کرد: امروز می توانیم 
بگوییم که نیروی دریایی سپاه به حد تراز 
انقلاب اسلامی رسیده و به فضل الهی روند 
تکاملی آن طی برنامه پنج ساله هفتم جدی تر 

دنبال خواهد شد. 

 پیاده روی جاماندگان اربعین
 در تهران برگزار می شود 

جلسه شورای فرهنگ عمومی به ریاست 
حجت الاسلام ابوترابی فرد امام جمعه تهران 
و با حضور محسن منصوری استاندار تهران 
و دیگر مسئولان برگزار شد. منصوری در این 
جلسه با اشاره به برش استانی نقشه مهندسی 
فرهنگی کشور اظهار داشت: اراده جمعی، 
استمرار و پیگیری و به روز کردن نرم افزارها 
در این زمینه اهمیت دارد. وی ادامه داد: 
کارگروه متولی برای تدوین برش استانی نقشه 
مهندسی فرهنگی شکل بگیرد تا سازوکارهای 
مناسب را تدوین کند. استاندار تهران همچنین 
با اشاره به لزوم اصلاح سیستم اداری تاکید 
کرد: در حوزه فرهنگ سازمانی نیز سازمان 
مدیریت و برنامه استان، ساز و کارهای مناسب 
را با اولویت فرهنگ عمومی تدوین کند. 

پاسخ سفیر ایران به نمایش 
شیطانی سفیر اسرائیل در باکو

سفیر جمهوری اسلامی ایران در آذربایجان 
در پاسخ به ادعاهای سفیر رژیم صهیونیستی 
در باکو تاکید کرد: توطئه علیه تمامیت ارضی 
ایران خط قرمزی است که عواقب آن را خوب 
می دانید.  سید عباس موسوی سفیر کشورمان 
در باکو در توییتی در واکنش به اظهارات اخیر 
سفیر رژیم صهیونیستی در این کشور نوشت : 
»ارتداد از دین و توهین به پیامبران الهی یک 
حکم شرعی دارد که قطعا مغز تو از درک آن 

عاجز است. .«

 با طالبان تعامل کردیم اما
 آن ها را به رسمیت نشناختیم

امور  در  رئیس جمهور  ویژه  نماینده 
افغانستان اظهار داشت:  جمهوری اسلامی 
ایران بر پایه نگاه به حمایت از مردم افغانستان 
سیاست تعاملی با طالبان را دنبال کرد. اما 
این تعامل با چند ملاحظه ملی توام شد تا 
زمانی که دولت فراگیر شکل نگیرد دولتی 
را به رسمیت نمی شناسد. ما با طالبان تعامل 
کردیم اما آن ها را به رسمیت نشناختیم. 
حسن کاظمی قمی در نشستی با موضوع 
یکسالگی خروج آمریکا از افغانستان گفت:  
موضوع حقآبه، مساله امنیت مرزها، مساله 
مبارزه با مواد مخدر و اینکه در افغانستان 
حکومت مشارکتی شکل بگیرد، همچنین 
مقابله با تروریسم و موضوعات مشابه به آن از 
جمله مواردی است که در مواجهه با موضوع 
افغانستان مورد توجه قرار دارد و این جزو 

ملاحظات جمهوری اسلامی ایران بود. 

کــوتــــاه

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه طی 
سخنانی در آیین تجلیل از خانواده های 
معظم شهدای مدافع حرم و آزادگان سرافراز 
دستگاه قضائی، ضمن گرامیداشت بیست و 
ششم مرداد سالروز بازگشت آزادگان سرافراز 
به میهن اسلامی، اظهار کرد: امسال سالروز 
بازگشت آزادگان مصادف با سالروز به اسارت 
درآمدن آل  ا... شده است؛ شما خانواده های 
معظم شهدا و ایثارگران و آزادگان به ویژه 
مادران و همسران و خواهران شهدا، به خوبی 
شرایط و مصائبی و رنج هایی که بر آل ا... 
تحمیل شد را درک می کنید. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای، گفت: آزادگان ما 
از یک سو در اسارتگاه های دژخیمان بعثی 
شکنجه می شدند و سخت ترین عذاب ها و 
آزارها را تحمل می کردند و از سویی دیگر 
خانواده های این عزیزان نیز در داخل کشور 
رنج و زجر اسارت آنان را احساس می کردند 
و از این حیث آزرده و رنجور می شدند. 
مختلف  وجوه  تبیین  و  تشریح  با  وی 
ارزش هایی اسلامی و انسانی نظیر »ایثار و 

ازخودگذشتگی«، »شجاعت و شهامت«، 
»غیرت«، »فطانت« و »ایمان به هدف 
مقدس و جهاد در راه آن« که به صورت اعلی 
و آشکار در وجود شهدا و ایثارگران و آزادگان 
ما متجلی و متبلور بود، افزود: استقامت به 
معنای استمرار حرکت در مسیر صواب و 
درست است؛ استقامت یعنی آن ارزش ها و 
صفات اسلامی و انسانی در وجود فرد واجد 
آن صفات پسندیده، حفظ شود و این امری 
است که آزادگان و ایثارگران ما باید به آن 
توجه داشته باشند و روحیه آزادگی را در 
خود حفظ کنند. رئیس دستگاه قضا آزادگان 
ایران اسلامی را دانش آموختگان مکتب و 
نهضت حسینی دانست و بیان کرد: آزادگان 
ما در اسارتگاه های رژیم بعثی به رغم همه 
شکنجه ها و سختی ها، همچنان ایثارگری 
و ازخودگذشتگی می کردند و عزت و حریتّ 
را در آن اسارتگاه ها معنا کردند و حتی به 
ماموران صلیب سرخ جهانی نیز درس 
آزادگی و شرافت می دادند. محسنی اژه ای 
عنوان کرد: آزادگان ما در آن فضای خفقان و 

شکنجه و آزار و محدودیت اسارتگاه های رژیم 
بعث، راه تبلیغ و انسان پروری و مجاهدت را 
پیدا کرده بودند و در اسارتگاه نیز با کلام و 
عمل خود، ارزش های الهی را تبلیغ می کردند 
و آن اسارتگاه ها را به دانشگاه تبدیل کرده 
بودند. رئیس قوه قضائیه با اشاره به ارزش 
جانبازان،  شهدا،  مجاهدت های  والای 
ایثارگران و آزادگان و خانواده های معزز آنها، 
گفت: من به عنوان رئیس قوه قضائیه و به طور 
کلی همه مسئولان در بخش های مختلف 
در قبال خانواده معظم شهدا و ایثارگران 
و آزادگان، وظیفه و تکلیفی خطیر و مهم 
داریم. وی تصریح کرد: به مسئولان قضائی 
در بخش های مختلف به ویژه مسئولان 
معاونت انسانی قوه قضائیه دستور داده ام 
که صرفاً به رفع آن دسته از مشکلاتی که از 
ناحیه خانواده های معظم شهدا و آزادگان و 
ایثارگران مطرح می شود، اهتمام نداشته 
به  نسبت  شخصاً  خودشان  بلکه  باشند 
شناسایی و رفع مشکلات و معضلات این 

بزرگواران تا حد ممکن اقدام کنند. 

  گرچه هنوز نمی توان به قطعیت در خصوص رسیدن به توافق 
اظهار نظر کرد اما می توان به این موضوع اذعان داشت که در این 
دوره از مذاکرات در دولت جدید هیچ وقت تا این حد به توافق 
نزدیک نبودیم. در یک سال گذشته تاکنون، اکنون کمترین فاصله 
را با توافق داریم ولی این گفته بدین معنا نیست که قطعا توافق 
به دست خواهد آمد. می تواند اتفاقاتی در طرف مقابل پیش بیاید و 
توافق حاصل نشود. اما این احتمال بسیار کم است به خاطر اینکه 
آمریکا به این توافق نیاز دارد و ایران نیز برای رفع برخی از تنگناها 
لازم می داند که این توافق صورت بگیرد. لذا به نظر می رسد که در 
مسیر درستی قرار گرفته ایم و آن مشکلاتی که وجود داشت به 
حداقل رسیده اما هنوز به طور کامل از بین نرفته و وجود دارد. این 
به آمریکایی ها بازمی گردد که ظرف این یکی دو روز پاسخ دهند. 
جمهوری اسلامی در چارچوب خطوط قرمز خود تا جایی که 
توانسته با طرف مقابل همکاری کرده و اکنون نوبت آمریکاست و 
اگر آمریکا نیز مقداری منطقی برخورد کند به نظر می آید که توافق 
به دست خواهد آمد.  اظهار نظر روز گذشته آقای بلینکن وزیر امور 
خارجه آمریکا که راجع به تبادل زندانیان میان ایران و آمریکا 
صحبت کرده بود در خصوص اینکه توافق به دست خواهد آمد قوت 
بخشیده است. چرا که چند وقتی بود آمریکایی ها از این صحبت ها 
نکرده بودند و از روزهای گذشته شروع کردند.  لذا این هم یک 
قرینه دیگر است که نشان می دهد آمریکایی ها نیز به احیای برجام 
و رسیدن به توافق بی تمایل نیستند. چنین مسائلی می تواند در 
راستای رسیدن به توافق کمک کننده باشد. البته باید این نکته را 
نیز در نظر گرفت که نباید در رویا زندگی کرد و از این جهت حسب 
وظیفه در راستای توافق پیش می رویم و اگر منافع کشور را تامین 
کند این توافق را انجام می دهیم. حال اگرَ آمریکایی ها دو سال 
دیگر یا کمتر بی اخلاقی کنند و تعهد خود را محترم نشمارند این 
به جمهوری اسلامی مربوط نمی شود و ایران رویکرد خود را خواهد 
داشت. آنچه به ایران مربوط است اینکه ایران می خواهد مطمئن 
شود که اگر این اتفاق افتاد باید چه رویکردی اتخاذ کند. چرا که به 
قول معروف مار گزیده از ریسمان سیاه و سفید می ترسد و آدم از 
یک سوراخ دو بار گزیده نمی شود. لذا طبیعی است که ما سابقه و 
عملکرد آمریکا را در نظر داریم و به همین دلیل یکی از موضوعات 
این است که ببینیم اگر چنین اتفاقی افتاد ایران کمترین ضرر 
را بدهد. به هر حال تیم مذاکره کننده در بسیاری از زمینه ها 
پیشرفت های خوبی کرده است. اما این یکی از آن موضوعاتی که 

باید ضرر و زیان آن را به حداقل رساند. 

خبــــــر
  عمان پنجمین شریک صادراتی ایران 

در بین کشورهای همسایه
رایزن بازرگانی سفارت جمهوری اسلامی ایران در عمان با 
اشاره به رشد ۱۲۳ درصدی صادرات ایران به عمان طی ۴ ماهه 
۱۴۰۱ گفت: صادرات کالا به عمان طی ۴ ماهه سال ۱۴۰۱ به 
۴۱۵ میلیون دلار رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۱۲۳درصد از نظر ارزشی افزایش داشته است.  مهرداد فلاح 
اوریمی با اشاره به جایگاه عمان در تجارت خارجی کشورمان 
گفت: طی مدت یاد شده عمان در رتبه هفتم کشورهای هدف 
صادرات ایران و در رتبه پنجم کشورهای همسایه بعد از عراق، 
امارات، ترکیه و افغانستان قرار گرفت که این رتبه نسبت به 
سال های گذشته بی سابقه بوده است و همچنین عمان در رتبه 
دوم کشورهای شورای همکاری  خلیج فارس طرف صادرات ایران 
قرار دارد. بر این اساس حجم مبادلات تجاری بین دو کشور طی ۴ 
ماه سالجاری به ۶۴۷ میلیون دلار رسید که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل ۸۶ درصد رشد داشته است. 

رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
هماهنگی همه دستگاه های مسئول 
در حوزه جمعیت را پیش نیاز تحقق 
اهداف کشور در این حوزه خواند 
و بر ضرورت برنامه ریزی برای 
ارتقای شاخص های جمعیتی در 
همه استان های کشور تاکید کرد.  
.. سید ابراهیم رئیسی در  . آیت ا
دومین جلسه ستاد ملی جمعیت 
که ظهر دیروز چهارشنبه برگزار 
شد، جمعیت را یکی از مؤلفه های 
مهم قدرت کشور عنوان کرد و 
گفت: ضروری است نگرانی های 
جمعیت،  پایش  در  شده  ایجاد 
منجر به اقدامات سریع، جامع و 
هماهنگ در اجرای قانون »حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت« شود. 
رئیس جمهور ضرورت هم افزایی 
دستگاه ها در تحقق مصوبات ستاد 
ملی جمعیت را مورد تأکید قرار 
داد و افزود: نتیجه برگزاری چنین 
جلساتی باید اجرای کامل و دقیق 

مصوبات در حوزه حمایت از خانواده 
جمعیت باشد. دستگاه هایی که در 
قانون مسئولیتی به آنان تکلیف 
وظایف  کنند  تلاش  باید  شده، 
محوله را با جدیت و کامل انجام 
دهند. رئیسی توجه ویژه ستاد 
را  استان هایی  به  ملی جمعیت 
که از نظر شاخص های مربوط به 
ندارند  مناسبی  وضع  جمعیت، 
ضروری برشمرد و خاطرنشان کرد: 

دستگاه های مسئول موظف هستند 
به استان هایی که در شاخص هایی 
همچون نرخ باروری، آمار طلاق 
و پیری جمعیت در معرض خطر 
قرار دارند، توجه ویژه داشته باشد. 
همه  هماهنگی  رئیس جمهور 
حوزه  در  مسئول  دستگاه های 
جمعیت را پیش نیاز تحقق اهداف 
کشور در این حوزه خواند و بر 
ضرورت برنامه ریزی برای ارتقای 

همه  در  جمعیتی  شاخص های 
استان های کشور تاکید کرد. رئیسی 
تصریح کرد: ضروری است سامانه 
پایش تسهیلات دولتی به زوج های 
جوان، در راستای تحقق قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
از سوی ستاد ملی جمعیت تشکیل 
شود. رئیس جمهور ضمن تاکید 
بر اینکه اشکالات احتمالی قانون 
حمایت از خانواده و جوانی نباید 
مانع اجرای آن شود، از دستگاه های 
مسئول خواست که این قانون را 
با جدیت و قوت اجرا کنند. آیت ا... 
دبیرخانه  به  همچنین  رئیسی 
ستاد ملی جمعیت ماموریت داد 
تا در حین اجرای قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت، ابهامات 
و کاستی های احتمالی آن را احصا 
نموده و ضمن ارائه گزارش به ستاد 
ملی جمعیت، از راه های مقتضی 
برای برطرف شدن  موارد مورد نظر 

کوشش کند. 

رئیس جمهور: 

جمعیت یکی از مؤلفه های مهم قدرت کشور است
  قانون حمایت از خانواده با جدیت اجرا شود

آرمان ملی-  حمید شجاعی: احیای برجام 
بیش از گذشته در دستور کار طرفین قرار گرفته 
و به نظر می رسد که روزهای پایانی برای رسیدن 
به توافق در حال طی شدن است. این در حالی 
است که مقامات ایران شامگاه دوشنبه پاسخ خود 
به آنچه در نهایت ۱۷مرداد روی میز مذاکرات در 
وین قرار گرفت را به طرف های مقابل ارائه دادند و 
انتظار است ظرف ۴۸ ساعت از زمان ارائه آخرین 
جمع بندی خود به هماهنگ کننده برجام، پاسخ 
طرف آمریکایی را دریافت کند. در عین حال 
واکنش مقامات اروپایی و روسی به محتوای 
پاسخ ایران که در پایان روز دوشنبه ۲۵مرداد 
به جوزپ بورل تحویل داده شد تا حدود زیادی 
مثبت و رو به جلو بوده است. چنانکه میخائیل 
اولیانوف، نماینده روسیه در مذاکرات وین در این 
باره گفت که پاسخ ایران به پیشنهادهای اتحادیه 
اروپا سازنده است و توپ اکنون در زمین واشنگتن 
است. آنچه که مسلم است مقامات اروپایی نسبت 
به مقامات آمریکایی تمایل بیشتری به انجام 
توافق بدون در نظر گرفتن حساسیت ها و خطوط 
قرمز طرف های اصلی دارند، چرا که آنها در میانه 
بحران اوکراین و مساله تامین انرژی سعی دارند 
ایران را به جرگه صادرکنندگان نفت با ظرفیت 
تمام خودش وارد کنند، در حالی که تحریم های 
آمریکا مانع این کار است. آنچه مسلم است 
پاسخ ایران به جوزپ بورل حاوی ۲ نکته مهم 
بوده که یکی تحریم ها و دیگری تضمین  های 
آمریکاست و افزون بر آن مساله PMD را نیز باید 
در نظر گرفت. اگر آمریکایی ها مقداری انعطاف 
نشان دهند و خواسته های ایران را بپذیرند قطعا 

می توان طی روزهای آینده شاهد توافق بود. 
  درخواست آمریکا

هر چند که همه طرف ها معتقدند که توافق 
در دسترس است و طی روزها و حتی هفته آینده 
می تواند به توافق رسید اما برخی ریز موضوعات 
باعث شده تا هنوز طرفین اعلام توافق نکنند و 
شاهد حضور وزرای خارجه در وین برای احیای 
برجام نباشیم. چه اینکه اروپایی ها نیز همچنان 

در حال بررسی پاسخ ایران به متن پیش نویس 
توافقی هستند که جوزپ بورل به پایتخت ها 
ارسال کرده است. در این میان برخی معتقدند 
که رخدادها و عملکردهای پیرامون برجام 
می تواند در احیای سریع تر توافق موثر واقع 
گردد و گام های شتاب زایی در این راستا قلمداد 
گردد. یکی از این مسائل پیرامونی موضوع تبادل 
زندانیان میان ایران و آمریکاست که همواره طی 
سال های گذشته مطرح بوده است. در همین 
خصوص طی روزهای گذشته وزیر خارجه آمریکا 
و نماینده ویژه آمریکا در امور ایران با انتشار 
توییت هایی خواستار آزادی زندانیان دوتابیعتی 
در ایران شده اند. آنتونی بلینکن، روز سه شنبه 
در توییتی نوشت: سیامک نمازی تاکنون ۲۵۰۰ 
روز را در ایران زندانی بوده است. ما مصمم هستیم 
که برای آزادی وی تلاش کنیم. همچنین رابرت 
مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران نیز در 
صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: امروز دو 
هزار و پانصدمین روز بازداشت سیامک نمازی 
است.. همین ادعاها از سوی مقامات آمریکایی 
باعث شد تا برخی بازهم مساله تبادل زندانیان 
بین ایران و آمریکا را مطرح کنند و آن را به عنوان 
یکی از مسائل حاشیه ای برای حل بهتر مساله 
برجام قلمداد کنند.« این در حالی است که در 
داخل نیز شاهد مواضعی از سوی برخی افراد 
بوده ایم. چنانکه محمود عباس زاده مشکینی عضو 
کمیسیون امنیت ملی نیز در این خصوص گفته؛  
اختصاصا نمی دانم که قرار است تبادل زندانیان 
بین ایران و آمریکا صورت گیرد اما در روابط 
بین الملل این امری مرسوم است و غیر طبیعی 
نیست که چند نفر زندانی بین دو کشور مبادله 
شوند. از طرف دیگر در حاشیه مذاکرات یک نوع 
مذاکره غیر مستقیم و با واسطه با آمریکایی ها 

داشتیم، پس بعید نیست و طبیعی است.« 
  اعلام آمادگی ایران 

پس از درخواست آمریکایی  ها مبنی بر تبادل 
زندانیان میان دو کشور این مساله با استقبال 
ایران نیز روبه رو شد. از سویی به نظر عده ای از 

کارشناسان در فضای احیای برجام می توان از 
مساله تبادل زندانیان نیز بهره لازم را برد و آن را 
گامی برای احیای هر چه سریع تر برجام در نظر 
گرفت. در این راستا سخنگوی وزارت خارجه 
اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران به صورت 
مستقل از برجام، بارها از کانال های مختلف 
آمادگی خود را برای پرداختن به مسأله زندانیان، 
به طرف آمریکایی اعلام کرده است.  ناصر کنعانی 
در پاسخ به سوال خبرنگاران در خصوص نظرات 
مطرح شده از سوی وزیر امور خارجه آمریکا و 
همچنین نماینده ویژه این کشور در امور ایران 
در ارتباط با مساله زندانیان گفت: جمهوری 
اسلامی ایران به صورت مستقل از برجام، بارها از 
کانال های مختلف آمادگی خود را برای پرداختن 
به مسأله زندانیان، به طرف آمریکایی اعلام کرده 
است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی ضمن اعلام 
آمادگی کشورمان برای اجرای فوری توافق 
موجود، اعلام کرد: آماده ایم با اجرای این توافق 
ایرانیان بیگناه زندانی شده در آمریکا که به اتهام 
واهی نقض تحریم های ظالمانه و غیرقانونی 
آمریکا، قربانی بی عدالتی نظام قضائی آن کشور 
شده اند، امکان رهایی و بازگشت سریع بهِ آغوش 

خانواده های خود را داشته باشند. 
  جلسه غیر علنی مجلس

روز گذشته بود که مجلس جلسه غیر علنی 
را با حضور حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه، علی شمخانی؛ دبیر شورای عالی امنیت 
ملی و علی باقری؛ رئیس تیم مذاکره کننده 
برگزار کرد و در آن به بحث و بررسی در خصوص 
مذاکرات وین در راستای احیای برجام پرداخت. 
در این خصوص نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی مجلس در پایان جلسه غیرعلنی عنوان 
کرد: جلسه ای که برگزار شد در نوع خود کم 
نظیر است. در این جلسه علاوه بر دبیر شورای 
عالی امنیت ملی، نماینده ها، وزیر خارجه، 
مذاکره کننده ارشد کشورمان و مقامات ارشد 
سازمان انرژی اتمی هم حضور داشتند. عباس 
مقتدایی گفت: در این جلسه مفاد مدنظر ایران 
در نامه ها مطرح و تاکید شد که منافع ملت را 
باید در بالاترین سطح تامین کنیم و قانون اقدام 
راهبردی در بالاترین سطح اجرا شود.  وی افزود: 
آنچه توضیح داده شد این بود که مذاکرات تمام 
شده و روند توافق در حال انجام است و تصمیم 
سیاسی ایران گرفته شده و طرف مقابل خصوصا 
آمریکا باید تصمیم سیاسی خود را بگیرد آیا 

منافع ایران را می پذیرد یا باز بدعهدی می کند. 

آمریکا درخواست و ایران اعلام آمادگی کرد

دشت اول؛ تبادل زندانیان
    سخنگوی وزارت امور خارجه: آماده ایم با   این توافق ایرانیان بی گناه زندانی در آمریکا آزاد شوند

  نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی: تصمیم اساسی ایران گرفته شده است

دیــدگــــاه
 نقدی برعملکرد دولت سیزدهم 

انتخاباتی  مناظره های  در  سیزدهم  دولت  رئیس  مانور 
ریاست جمهوری بر روی عملکرد اقتصادی دولت وقت آنقدر جدی 
بود که همگان فکر می کردند که اگر نام ابراهیم رئیسی از صندوق 
آرا خارج شود، رشد اقتصادی و تورم تک رقمی را در انتهای یک 
سال عملکرد دولت وی مشاهده خواهیم کرد اما اکنون اگر از 
شهروندان پرسیده شود که پس از یک سال تا چه میزان شرایط 
اقتصادی بهبود یافته است پاسخ مثبتی از آنان دریافت نخواهید 
کرد.  امروز تمام بخش های فعالیت دولت از جمله اجتماعی، 
اقتصادی و حتی فرهنگی هم تحت الشعاع عملکرد منفی اقتصادی 
قرارگرفته است. وضعیت شرایط فرهنگی در دولت آقای رئیسی 
بیش از سایر بخش ها جای بررسی دارد، وی نتوانسته موفقیت 
زیادی در زمینه فرهنگی به دست آورد. بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی به این سو در تمامی دولت ها مشهورترین چهره ها در 
وزارتخانه هایی مانند ارشاد، آموزش و پرورش، علوم و تحقیقات به 
کار گرفته می شدند و انتظار هم همین بود که افراد فرهیخته در 
این بخش ها حاضر شوند.  رهبری هم همواره در زمینه فرهنگی    
دغدغه هایی داشتند که مساله تهاجم فرهنگی را مطرح کردند. 
نگاهی اجمالی به رزومه وزیر آموزش و پرورش نشان می دهد 
نکته برجسته ای در ارتباط با اینکه وی در زمینه آموزش و پرورش 
نظریه ای داشته، وجود ندارد حتی ایشان فعالیت مهمی هم در 
گذشته در این وزارتخانه انجام نداده اند. همچنین وزارت علوم و 
ارشاد نیز در گذشته حرف و طرح مهمی در ارتباط با سمتی که 
هم اکنون بر عهده دارند، نداشته و جالب اینکه مجلس شورای 
اسلامی هم به این افراد رأی داده اند.در نتیجه فقدان تئوری در 
وزارتخانه هایی که نامبرده شد مشاهده می شود بیش ترین نخبگان 
و بیش ترین میزان فرار مغزها مربوط به این سه حوزه است. زمانی 
که مغزها و نخبگان از کشور مهاجرت می کنند نوعی خلا در کشور 
ایجاد می شود. اثر فقدان نخبگان در کشور در درجه بیشتری از 
وضعیت بد اقتصادی است. چون دولت بحث خود را از ابتدا بر روی 

اقتصاد قرار داده است به این مساله فعلا کم توجه است. 

علی محمد نمازی  
  فعال سیاسی

توافق در نقطه توازن خواسته ها 
انجام می شود

 یک تحلیلگر مسائل بین الملل 
در این خصوص که برای رسیدن 
به توافق آمریکا چه کاری باید 
انجام دهد اظهار داشت: این موارد 
همان بحث چانه زنی در مذاکرات 
است. آمریکایی ها به ایرانی ها 
بگیرید  باید تصمیم  می گویند 
و ایران هم به آمریکا این حرف 
را می زند. این حرف ها سیاسی 
است اما واقعیت ماجرا این است 
که اگر از نظر علمی بخواهیم نگاه 
کنیم توافق در نقطه بهینه اتفاق 
خواهد افتاد.  رحمان قهرمان پور 
گفت: نقطه بهینه آنجایی است 
که ایران و آمریکا به این جمع 
بندی برسند که بین آن چیزی 
آن چیزی که  و  که می دهند 
می گیرند، توازن وجود داشته 
باشد. بنابراین به این بستگی ندارد 
که یک طرف تصمیم بگیرد آمریکا 
باید امتیازاتی را بدهد و امتیازاتی 
هم از طرف مقابل بگیرد. ایران 
هم به این شکل است.  وی افزود: 
اما جا انداختن این حرف خیلی 
سخت است، حتی فردی مثل 
آقای ظریف در جا انداختن این 
واقعیت که توازن یک معامله یا 
توافق به بده بستان ها بستگی 
دارد، مشکل داشت، چه برسد به 

تیم فعلی مذاکره کننده.

 طرفدار اجماع داخلی 
درباره توافق برجام هستم. 

 یک عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران سازندگی درباره اظهارات 
اخیر لیلاز مبنی بر حرکت به سمت 
دانش ساخت بمب اتمی اظهار کرد: 
شخصا صحبت های آقای لیلاز را 
دنبال نکرده ام، اما اگر این اظهارات 
جزو پرداخت های ذهنی او باشد 
باید بگویم الان نیروهای نظامی 
ایران هم به چنین نظریه ای قائل 
نیست. . محمد عطریانفر  با اشاره 
به ضرورت اجماع در داخل کشور 
درباره توافق هسته ای تصریح کرد:  
فرقی نمی کند چه کسی در کشور 
با طرف های مقابل توافق کند. من 
خودم علاقه مند هستم دولت در 
این زمینه دستاورد داشته باشد و 
مذاکرات را به نتیجه برساند زیرا 
این توافق به نفع ملت است. من 
طرفدار اجماع داخلی درباره توافق 

برجام هستم.

 اصلاح طلبان
 حامی توافق هستند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با 
اشاره به صحبت های سعید لیلاز، 
اقتصاددان گفت: در شرایطی که 
تندروها در تل آویو، واشنگتن 
و تهران، آخرین تلاش هایشان 
توافق  از  پیشگیری  برای  را 
برجام دنبال می کنند، سخنان 
دوست عزیزم سعید لیلاز درباره 
عجیب  ایران  هسته ای  قدرت 
بود. سخنانی که با باور غالب 
اصلاح طلبان نیز در تعارض است. 
کرد:  تاکید  امین زاده  محسن 
مسلما توان هسته ای صلح آمیز 
بخشی از قدرت ملی ایران است 
و افزایش کیفیت و کمیت صنایع 
صلح آمیز هسته ای نیز می تواند 
بخش مهمی از قدرت بازدارندگی 
ایران در برابر تهدیدات هسته ای 
باشد. وی افزود: تصور امکان 
دستیابی به اقتدار اقتصادی در 
وضعیت تحریم جهانی هم هر روز 

بی اعتبارتر شده است.  

حمیدرضا آصفی 
  سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه

رئیس قوه قضائیه:

آزادگان دانش آموختگان نهضت حسینی هستند
     اهتمام و توجه من، مسئولیت سپردن به افراد متعهد، کاردان و دلسوز است


